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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Pintér Sándor, belügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mikor kap valós segítséget az egykor szebb napokat 
látott hazai védőnői rendszer?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

A szabadeuropa.hu oldalon megjelent „Recseg-ropog az egykor szebb napokat látott hazai védőnői
rendszer„ című cikkben arról írnak, hogy „mostanára a megváltozott körülmények miatt új gondok
miatt repedezik az azóta hungarikumnak is felírt konstrukció.”:

„Egyrészt mára főleg nem a szemmel veréssel vagy a mákteázással kell foglalkoznia a védőnőknek,
hanem lényegében teljes családgondozást várnak már el tőlük, másrészt az iparág is bonyolultabb
lett,  sokkal  nagyobb  csapatok  folyamatos  együttműködéséből  áll  össze  a  modern  egészségügy.
Harmadrészt  az  ország  is  átalakult,  egyebek  mellett  például  egymillió  fővel  kevesebben  élnek
Magyarországon, mint ötven éve, de a népességváltozás területileg igen eltérő.

(…)

2022 decemberétől lehetett tudni, hogy a kormány államosítani kívánja ezt a szektort, ami tavaly
júliustól meg is történt. Ez a gyakorlatban elsősorban azt jelentette, hogy a több ezer önkormányzat
helyett a megyei centrumkórházak lettek a védőnők munkáltatói.

A  lépés  egyrészt  azért  nem  aratott  sikert  a  védőnőknél,  mert  az  állam  az  utolsó  pillanatig
bizonytalanságban tartotta őket,  és nem volt  hajlandó elárulni az átállás tervezett  részleteit,  és
maga  az  átállás  is  meglehetősen  előkészítetlen  volt,  jogtalan  állami  fenyegetésekkel,
fizetéscsökkenéssel, jelentős félreértésekkel vagy teljesen hamisnak bizonyuló ígéretekkel tarkítva.
Mindezekről alább olvashat bővebben.

Nagy vonalakban úgy lehet elképzelni, hogy volt, ahol az átállás után egyszerűen kikapcsolták az
áramot a védőnői tanácsadóban, nem vitték el a veszélyes hulladékot, máshol bezárt a védőnői



épületben üzemelő önkormányzati anyatejgyűjtő, mert önállóan már nem érte meg fenntartani.

Volt olyan a kórház, amely azt gondolta, hogy az önkormányzat tovább fogja fizetni saját pénzéből a
rezsit vagy más jelentősebb költségeket korábbi védőnői után. Néhány megyében az első hónapban
nem  sikerült  bejelenteni  a  védőnőket,  sokaknak  egy  darabig  a  saját  pénzükből  kellett
finanszírozniuk a szükséges szűrő- és más eszközeiket.

Az átállás rendes megszervezésének elmulasztása vagy fenyegetőző stílusa inkább csak rövid távú
problémákat okoz a védőnőknek, ha van mellette értelmes hosszabb távú terv az átfogóbb reformra.

Egy partneri módon működő, felkészült, egységes irányítás hatékonyabban oldhatja meg a terület
korábban tárgyalt problémáit, amennyiben ez a cél.”

 

Kérdezem Önt:

Mikor kap valós segítséget az egykor szebb napokat látott hazai védőnői rendszer?

 

Budapest, 2024. január 6.

 

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció

2 


